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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  extraordinari 
Data:   13 de juny de 2015 
Horari:  12 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 

 
 
Hi assisteixen: 

Jaume Alzamora Riera,  regidor 
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Immaculada Moreno Mayal,  regidora 
Assumpció Santandreu Ginard, regidora 
Amalio Arnandis Puig,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
Ana María Comas Delgado,  regidora 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 

 
1. Constitució de la corporació. 
2. Elecció de batle/essa. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Constitució de la corporació 

 

A la vila d’Artà, 13 de juny de 2015, quan són les dotze hores, es reuneixen a la sala de sessions de 
l’Ajuntament, en primera convocatòria, els senyors regidors anotats al marge, a fi de dur a terme la 
sessió constitutiva de l’Ajuntament. 

 
Queda formada la Mesa d’Edat, integrada per Juan Lliteras Espinosa i Onofre Serra Vila, regidors 
electes de major i menor edat, respectivament, segons les certificacions rebudes per la Junta Electoral de 
Zona de Manacor, i actua com a secretària d’aquesta mesa la de la corporació, Celia Martínez-Piñeiro 
de Urquiza. 
 
La Mesa d’Edat crida cada regidor i comprova les credencials, així com la presentació de la declaració, 
a efectes del Registre d’Interessos dels membres de la corporació. 

 
Seguidament, una vegada que es comprova que ha comparegut la totalitat dels regidors electes i, després 
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del jurament o la promesa prestats personalment per cadascun d’ells, de complir fidelment les 
obligacions del càrrec de regidor amb lleialtat al Rei, i de guardar i fer guardar la Constitució com a 
norma fonamental de l’Estat, el president de la Mesa declara constituïda la nova corporació. 
 
 
2. Elecció de batle/essa 

 

La secretària de la Mesa d’Edat informa que són candidats els regidors que encapçalen les llistes 
corresponents: 
 
Jaume Alzamora Riera, UIA  
Bartomeu Gili Nadal, PI–Proposta per les Illes 
Manuel Galán Massanet, PSOE 
Juan Lliteras Espinosa, PP 
Ana María Comas Delgado, AA (Alternativa per Artà) 

 
Abans de procedir a la votació, la secretària de la Mesa d’Edat pregunta a cadascun d’ells si volen 
presentar-se com a candidats a la Batlia. 
 
A continuació, es relacionen els candidats a la Batlia: 
 
Jaume Alzamora Riera, UIA  
Bartomeu Gili Nadal, PI–Proposta per les Illes 

 
La secretària de la Mesa d’Edat informa que la votació pot ser ordinària, nominal, si així s’acorda per 
majoria simple (art. 46.2 de la LRBRL), o secreta, si així s’acorda per majoria absoluta (art. 70 de la 
LRBRL). 
 
Si un candidat obté la majoria absoluta dels vots dels regidors, és declarat electe. Si cap no l’obté, es 
proclama batle el regidor que encapçala la llista que hagi obtingut major nombre de vots populars en el 
municipi. 
 
La totalitat dels membres del consistori decideixen que la votació sigui nominal. 
 
Seguidament, els membres del consistori voten: 
 
Jaume Alzamora Riera  vota   Jaume Alzamora Riera 
Magdalena Maria Fernández  vota   Jaume Alzamora Riera 
Immaculada Moreno Mayal  vota   Jaume Alzamora Riera 
Assumpció Santandreu Ginard vota  Jaume Alzamora Riera 
Amalio Arnandis Puig   vota  Jaume Alzamora Riera 
Bartomeu Gili Nadal   vota  Bartomeu Gili Nadal 
Maria Antònia Sureda Martí  vota  Bartomeu Gili Nadal 
Manuel Rocha Barrientos  vota  Bartomeu Gili Nadal 
Manuel Galán Massanet  vota  Bartomeu Gili Nadal 
Maria Paula Ginard Vílchez  vota  Bartomeu Gili Nadal 
Onofre Serrra Vila   vota  Bartomeu Gili Nadal 
Juan Lliteras Espinosa   vota  Abstenció 
Ana María Comas Delgado  vota   Bartomeu Gili Nadal 
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Una vegada realitzada la votació, la secretària informa sobre el resultat: 
 
- 5 vots per a Jaume Alzamora Riera, UIA 
- 7 vots per a Bartomeu Gili Nadal, PI–Proposta per les Illes 
 
La secretària informa que Bartomeu Gili Nadal, candidat del PI–Proposta per les Illes, ha obtingut 7 
vots, la qual cosa suposa la majoria absoluta legal, i és declarat electe. 
 
A continuació, i per prendre possessió del seu càrrec, Bartomeu Gili Nadal promet complir fidelment les 
obligacions del càrrec de batle amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar la Constitució i l’Estatut 
d’Autonomia de les Illes Balears com a normes fonamentals de l’Estat. 
 

Seguidament, el batle llegeix el discurs següent, que, copiat literalment, diu: 
 
<<Moltes gràcies, primer de tot, a tots a els que sou aquí, que m’heu acompanyat en la formació 
d’aquest nou consistori. Avui dia ja és un acte de normalitat, però crec que sempre hem d’estar contents 
que hi hagi 13 persones disposades a formar part d’aquest consistori d’Artà i que vulguin fer feina aquí 
per a tots els artanencs i artanenques. 
 
Per a mi avui és un dia d’agraïments. Us he d’agrair a tots que hàgiu vengut. És un dia en què es tanca 
una etapa i se n’obri una altra: per tant, la primera cosa que vull fer és agrair el fet de tancar l’etapa 
anterior i agrair sincerament als companys de l’Equip de Govern anterior, especialment a en Jaume, com 
a representant d’Unió d’Independents d’Artà, pels anys que hem viscut junts. També a en Guillem 
Caldentey, d’Iniciativa Verds, amb qui vam formar part d’aquest Govern, especialment a vosaltres i, 
com no, a la resta de regidors que van formar part del consistori anterior. 
 
Després, ja en aquesta nova etapa, agrair, primer en el pla personal, evidentment, a la meva família per 
tot el suport que m’han donat per a què avui pugui ser aquí i després, al partit socialista i a Alternativa 
per Artà, per aquest enteniment que hem tengut, pel qual hem treballat tot aquests dies i que, des de la 
més bona voluntat i des de la normalitat que ens atorga la Constitució i la normativa, intentarem tirar 
endavant un pacte de govern que sigui el millor per a Artà. 
 
Jo, com sempre, em pos a disposició de tots, també d’Unió Independents Artà i del Partit Popular per a 
tot allò que em necessiteu i, com no, de tots vosaltres i de tota la gent d’Artà i la Colònia pel que 
necessiteu. Aquí estic. Intentaré aprendre dels errors que cometré i intentaré millorar cada dia. 
 
Moltes gràcies a tots.>> 
 
A continuació, el regidor d’UIA, Sr. Alzamora, llegeix el seu discurs, que, copiat literalment, diu: 
 
<<Bon dia a tothom. Avui és un dia trist. Aquest ajuntament ha escollit el batle amb menys suport de la 
història de la democràcia d’Artà, després d’unes eleccions municipals. I això no és una bona notícia. 
Perquè l’efecte que això crea en la ciutadania és el de desconfiança en el sistema i el de desil·lusió amb 
els partits. El que més m’ha dolgut de sentir aquests darrers dies, tot i que el pacte no estava tancat però 
ja se’n parlava, és el comentari de “no tornaré anar a votar”. Molta gent no entén el que avui ha passat: 
l’esquerra, amb 9 regidors, no s’ha entès; la dreta té la Batlia; l’esquerra més rupturista dóna el vot per 
la Batlia a la dreta; dels 9 regidors d’esquerra, només n’hi haurà 4, menys de la meitat, al govern… Fins 
i tot una enquesta feta al Facebook només donava un 18 % de suport a aquest pacte...  
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Els partits polítics no hem estat capaços d’escoltar la ciutadania. D’entendre el seu missatge. A Artà, 
igual que a la resta de les Illes Balears, la gent ha votat governs d’esquerres. I en aquesta corporació no 
hem estat a l’alçada de les circumstàncies. Per motius diversos, les assemblees han segrestat el vot dels 
ciutadans i han fet una lectura interessada i partidista dels resultats; s’han retret odis i desconfiances 
particulars; s’ha valorat el poder; s’han posat sobre la taula incompliments passats… I no han estat 
capaces de llegir que, al poble, no li importen els problemes dels partits: el que vol és un govern fort, 
estable i compacte que doni solucions, progressistes, als problemes que tenen dia a dia. 
Esperem que sigui la darrera ocasió en què els partits no som capaços d’estar a l’alçada dels nostres 
votants. 
 
Però estarem a l’oposició, que és on els tres partits que avui han pactat ens han enviat, malgrat no 
sentim, pel suport popular que tenguérem, que hagi de ser el nostre lloc. I farem una oposició 
responsable. No us posarem emperons a la feina. Facilitarem les eines per poder-ne fer: dedicacions, 
ordenances, pressupostos… No tendreu, amb nosaltres, un bloqueig perquè sí. Però us exigirem els 
resultats d’aquesta feina. Serem diligents en el control de les vostres actuacions i us demanarem accés a 
tota la documentació que genera l’Ajuntament per poder saber què s’està fent. Esperam que, tal com heu 
defensat la transparència en la campanya i els vostres programes, ens faciliteu aquest accés 
incondicionalment, tal com ens mereixem com a representants populars. 
 
I també us farem propostes per tirar endavant. Us reclamarem l’acompliment de les propostes i 
vetllarem que la situació econòmica de la institució municipal no es desbarri. No acceptarem cap 
despesa que no estigui degudament pressupostada i farem un control estricte dels diners públics. 
I perquè vegeu que anirem per aquesta direcció, ja us feim una proposta. A mitjan agost s’han de tenir 
escollits els dies festius de 2016. Sant Antoni serà en diumenge, de manera que s’ha de triar un altre dia. 
Us proposam que obriu un procés de participació per elegir-lo: primer per fer propostes i després per 
escollir-les. Au, ja teniu la primera proposta nostra, que esperam pogueu complir. 
 
Per acabar, vull aprofitar per donar les gràcies a totes les persones que ens han donat suport per arribar a 
avui amb cinc regidors. I, des d’avui, en nom meu i dels altres quatre regidors, ens comprometem a fer 
feina amb coratge i il·lusió per Artà. 
 
Moltes gràcies.>> 
 
El  regidor del PSOE, Sr. Galán, llegeix el seu discurs, que, copiat literalment, diu: 
 
<<Bé, jo alteraré el sentit de la meva intervenció. El primer que vull fer és donar les gràcies a la meva 
assemblea, perquè crec que és sobirana i perquè crec que gràcies a ella jo som aquí. Per tant, gràcies a la 
meva assemblea primer de tot. Trob que les assemblees, i ens n’hem fet ressò, les assemblees obertes i 
participatives són les han de dirigir, les que han de manifestar les seves intervencions, per tant, gràcies a 
la meva assemblea, primer de tot. 
 
En segon lloc, vull donar les gràcies a tot el nombre de regidors i regidores que conformaven l’equip 
anterior. Trob que va fer una gran feina, tant estant a l’Equip de Govern, com estant a l’oposició i crec 
que el poble va tirar endavant: a l’oposició amb responsabilitat i a l’Equip de Govern amb 
responsabilitat. Per tant, gràcies per tot. 
 
I després volia dir, i ara no és moment de donar explicacions, perquè crec que és una festa el fet de 
conformar un nou consistori, jo crec que és un consistori que s’ha nodrit de noves sensibilitats; hem fet 
feina de valent per trobar una cosa que crec que mai s’havia fet i que és un programa electoral 
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consensuat entre tots. 
 
Acabaré la intervenció, perquè tanmateix no ve d’aquí, donant les gràcies a tots. Em pos a disposició de 
tots per a què aquesta transparència i participació ciutadana sigui l’eina que tots hem duit en el 
programa electoral i jo em pos a la disposició de tots vosaltres.>> 
 
A continuació, el regidor del PP, Sr. Lliteras, llegeix el seu discurs, que, copiat literalment, diu: 
 
<<Sr. Batle recentment elegit, Srs. Regidors i Sres. Regidores, Benvolguts veïnats d’Artà i comarca, 
les meves primeres paraules, com a regidor de l’Ajuntament d’Artà, són d’un agraïment molt profund 
per un parell de motius; en primer lloc, per les persones que han confiat amb nosaltres, per aquelles que 
han confiat en el programa i, al mateix temps, demanar disculpes a les que la passada legislatura teníem 
i que no els han donat; moltes gràcies a les primeres, que em possibiliten, des d’aquesta sala, des del 
carrer i des d’allà on sigui, poder proposar coses bones, iniciatives i projectes per fer un Artà millor, 
més a gust de tots. 
 
Som un artanenc que creu amb el nostre poble i la nostra bona gent. 
 
Som una persona disposada a construir conjuntament, entre tots, un poble nou. I quan dic “nou”, ho dic 
perquè la vida evoluciona constantment, avui és essencial per a la  gestió pública, el diàleg, promoure la 
participació, però també la ciència i la diligència a l’hora de dur endavant el nostre estimat municipi. 
 
I, al batle i al nou Equip de Govern, dir-los que us desig molts d’encerts en la vostra gestió pel bé 
d’Artà. 
 
Que la llum de la sabiduria estigui amb vosaltres i la pugueu exercir. I que el diàleg, el respecte i el 
coneixements guiï  les vostres accions; moltes gràcies i, com no, enhorabona!>> 
 
La regidora d’Alternativa per Artà, Sra. Comas, llegeix el seu discurs, que, copiat literalment, diu: 
 
<<Bon dia, 
 
Saludar a tothom i donar les gràcies a tots els que sou aquí i també, com no, als membres de la 
corporació i a l’assemblea a què pertany. 
 
Nosaltres estam satisfets de l’acord que ens permetrà incidir activament en polítiques socials, que 
suposen el benestar de la ciutadania d’Artà i de la Colònia, en temes de sanitat, en temes de patrimoni i, 
també, en temes de medi ambient, que, entenem, eren part important del nostre programa. 
Hem de dir que hem arribat a aquest Acord després de dues llargues setmanes de feina; hi hem dedicat 
moltes hores de feina, en les qual hem estat sempre oberts a la participació dels ciutadans que es 
volguessin acostar i hem donat tota la informació a tothom que ens l’ha demanat: així és com 
funcionem. 
 
Ens congratulem, a més, del marcat accent que té aquest Pacte, aquest Acord a què hem arribat, quant a 
transparència i participació. Són mesures que plantegem i estan ben relacionades, i que crec que 
qualsevol persona pot llegir i pot, efectivament, dur a terme una feina fiscalitzadora, la qual cosa per a 
l’oposició també em pareix interessant i crec que per al nostre estar en aquest Pacte ha estat una 
empenta important, aquesta nova filosofia que pretenem per al funcionament del consistori. 
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Dir que aquest no és un pacte “d’amics”: amb els amics un se’n pot anar a ballar, a fer unes cerveses i 
tot el que es vulgui; jo dins d’aquesta Sala tinc amics en tots els costats. Aquest és un pacte que ens 
permet, en base a un programa, desenvolupar elements que considerem importants i que incideixen en el 
benestar de les persones, de la gent que viu a Artà. En aquest sentit, vull insistir que el més important 
d’aquest pacte és precisament aquest desenvolupament programàtic, que és el que ens ha dut més feina, 
més enllà d’un repartiment —com se’ns acusa— de cadires: no es tracta d’això, en cap cas. Vull aclarir 
que a això s’ha arribat en el darrer moment, la darrera mitja hora de les reunions i sessions de feina, que 
han durat fins a les 12 del vespre. M’agradaria que tant l’oposició com la ciutadania el tingui a l’abast i 
per favor el llegeixi amb atenció i, de veritat, ens demani pel seguiment d’aquest pacte així com els 
resultats, que crec que és molt important. 
 
Una altra de les coses que m’agradaria destacar molt és que dins aquest pacte i Acord de govern hi ha 
ben establertes mesures molt concretes perquè l’oposició pugui fer la seva fina com cal, amb la 
disposició per a ells al més aviat possible de la documentació, accés a tot i transparència total; per 
suposat també, que tinguin un espai per a fer la seva feina, que ens sembla igual d’important —si no 
més— que la feina de l’Equip de Govern. 
 
Dir, per acabar, que nosaltres estam oberts, com hem estat sempre, al diàleg a tots els nivells i també 
m’agradaria insistir que nosaltres no hem tingut damunt la taula cap [altra] oferta que ens permetés 
desenvolupar el nostre programa tal com hem pogut fer-ho d’aquesta manera. 
 
Gràcies.>> 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 


